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پرسپولیس در یکی از حساس ترین بازی های فصل خود فردا در دبی میزبان الغرافه 
قطر خواهد بود، تیمی که در تهران مقابل استقلال سه بر صفر بازنده شد. این بازی 
از این جهت برای پرسپولیس بسیار حساس است که سرخپوشان در رقابت های 
لیگ نخبگان اصلا شروع خوبی نداشتند و برای اینکه از قعر جدول منطقه غرب 
لیگ نخبگان بالا بیایند و همچنان شانس صعود داشته باشند باید بازی فردا 
را با پیروزی پشـــت ســـر بگذارند. باخت شاگردان گاریدو به استقلال خوزستان 
انتقاداتی را چه از درون تیم پرســـپولیس و چه بیرون متوجه ســـرمربی اسپانیایی 
کرده است. از این رو این مربی باید ثابت کند که مستحق این انتقادات نیست 
و به نوعی روند نتیجه گیری تیمش را بهتر کند. فرزاد آشوبی یکی از کارشناسان 
فوتبال کشـــورمان در گفت وگو با »فرهیختگان« گاریدو و تیمش را آنالیز کرد که 

صحبت های او را در ادامه از نظر می گذرانید. 

  رابطه کیفیت پرسپولیس با کیفیت زمین
آشوبی در ابتدا درباره شکستی که پرسپولیس در اهواز مقابل استقلال خوزستان 
داشـــت، گفت: »قدر مســـلم این مســـابقه یکـــی از بازی های نـــه چندان خوب 
پرسپولیس در این فصل بود که عمده دلیل آن به زمین مسابقه برمی گردد. به هر 
حال فوتبالی که پرسپولیس بازی می کند و کیفیت بالایی که بازیکنان این تیم 
در زمین خوب از خود نشـــان می دهند، ثابت کرده که هر وقت زمین مســـابقه از 
کیفیت لازم به دور بوده این تیم هم دچار افت محسوســـی شـــده است. هرچند 
به نظرم وقتی پرســـپولیس با یک ترکیب موفق به شکســـت شـــمس آذر شده بود 
دلیل نداشت که گاریدو بخواهد تغییراتی را در مرکز میدان و خط حمله ایجاد 
کند. البته این که او بخواهد در فشـــردگی بازی ها از سیســـتم چرخشی استفاده 
کند اصلا ایراد ندارد؛ چرا که پرسپولیس بازیکنان بسیار خوبی در اختیار دارد و 
دست سرمربی این تیم برای اجرای هر تاکتیکی کاملا باز است. اما در این بازی 
به نظرم ترکیبی که به میدان رفت ناهماهنگ و پراشتباه نشان داد و اشتباهات 

فردی به صورت متعدد تکرار شد.«

  همچنان بهترین تیم ایران
وی در واکنش به انتقاداتی که متوجه پرســـپولیس و ســـرمربی اســـپانیایی اش 
در روزهای اخیر شـــده، افزود: »قدر مســـلم ایرادهایی در تیم هســـت و درمورد 

جابه جایی نفرات من خودم نقد دارم اما انصافا پرسپولیس در تابستان مهره های 

بســـیار باکیفیت و تاثیرگذاری را از دســـت داد و سخت است تیمی با این همه 
تغییر بخواهد خیلی زود اوج بگیرد. پرسپولیس همچنان باکیفیت ترین و بهترین 
تیم لیگ است اما برای بهتر شدن نیاز به زمان دارد. بازیکنان تازه وارد این تیم هنوز 
آن طور که باید جا نیفتاده اند و زود است که بخواهیم آنها را قضاوت کنیم. نظر 
من این است که پرسپولیس در ادامه راه مسیر بهتری را در پیش خواهد گرفت و 

زود خودش را به صدر جدول لیگ خواهد رساند.« 

  باید به گاریدو برای تغییر تاکتیک فرصت داد
کارشناس فوتبال کشورمان در واکنش به انتقادهایی که متوجه تاکتیک گاریدو 

است و حتی از درون تیم به این مسئله اشاره شده 
که ســـرمربی اســـپانیایی بیش از حد به ارسال 
توپ هـــای بلند بـــرای مهاجمـــان و وینگرها 

و بـــردن تـــوپ بـــه کناره هـــا اصـــرار دارد، 
خاطرنشان کرد: »درمورد مسئله ای 

کـــه از درون تیـــم پرســـپولیس 
اشاره داشتید اجازه دهید 

اظهارنظری نداشته باشم. 
امـــا درمـــورد تاکتیـــک 

یـــد  با لیس  ســـپو پر
بگویـــم کـــه تـــا الان 

این تیم بنای حملاتش بردن توپ به کنارها و ارسال از جناحین بوده است. اما 
اینکه بخواهم فکر کنم گاریدو همچنان در ادامه راه بخواهد روی همین تاکتیک 
پافشاری کند سخت است. به هر حال او آنقدر تجربه دارد که متوجه شود حریفان 
می توانند با بستن کناره ها کار را برای پرسپولیس بسیار سخت کنند و لازم است 
که این تیم روی کارهای ترکیبی و حرکت در عمق هم کار کند. در این مورد زود 
است که بخواهیم گاریدو را قضاوت کنیم و باید صبر کرد و دید  که او در ادامه 

راه چه تاکتیک هایی را در تیمش پیاده خواهد کرد.«

  تاثیر غیبت اورونوف و ترابی 
آشـــوبی همچنین در خصوص اینکه گفته می شـــود پرسپولیس بدون اورونوف 
تبدیـــل به تیم معمولی شـــده و این 
تیـــم هنوز نتوانســـته بـــرای مهدی 
ترابـــی جانشـــین مناســـب پیـــدا 
کنـــد، یـــادآور شـــد: »بـــدون شـــک 
تاثیـــر اورونـــوف در کارهای تهاجمی 
پرسپولیس فوق العاده زیاد است و 
این بازیکن با استفاده از توانایی ها 
و خلاقیت هـــای فـــردی اش بارها 
توانســـته گره گشای تیمش باشد. هر 
تیمی نیاز به بازیکنان خلاقی دارد که 

بتواند شرایط بازی را تغییر دهد و این مسئله را در تیم های بزرگ دنیا هم به خوبی 
می بینیم. اما متاسفانه اورونوف دراین فصل بازی های حساس زیادی را از دست 
داده است. فصل پیش پرسپولیس اورونوف و ترابی را با هم در اختیار داشت که 
توانایی هـــای آنهـــا در حمل توپ و ایجاد فضا برای دیگر نفرات پرســـپولیس هم 
خیلی کمک می کرد اما در این فصل این تیم در خیلی از بازی های خود اورونوف را 
نداشته و برای ترابی هم جانشین مناسبی پیدا نکرده است. البته نه اینکه بخواهم 
... را بازیکنان بی کیفیتی بدانم بلکه هر سه بازیکنان  ، عالیشاه و احمدزاده، علیپور
بسیار توانمندی اند اما به هر جهت خلاقیت اورونوف و ترابی به مراتب بیشتر از 
آنهاســـت. در کل باید گفت نبود بازیکن خلاق در ترکیب پرســـپولیس به شدت 

احساس می شود و این مسئله را نمی شود کتمان کرد.« 

  باید واقع بین بود
پرسپولیس برای اینکه شانس صعود به مرحله حذفی لیگ نخبگان را داشته باشد 
باید الغرافه را شکست دهد در غیر این صورت کار این تیم به اگر و اما کشیده خواهد 
شد، آشوبی ضمن تایید این موضوع گفت: »متاسفانه در رقابت های آسیایی تا الان 
فقط تراکتور نماینده خوبی برای فوتبال ما بوده است و این خیلی زیبنده نیست. 
درســـت اســـت که در لیگ نخبگان تیم های عربستانی و بعضا قطری و اماراتی 
به شدت خود را تقویت کرده اند و از امکانات سخت افزاری و نرم افزاری خیلی 
خوبی برخوردارند اما نمایندگان ما هم در سطح خودشان تیم های پرمهره ای اند 
و انتظار می رود نتایج بهتری را از آنها شاهد باشیم. پرسپولیس برخلاف استقلال 
و سپاهان حداقل بازی های خیلی باکیفیتی را در مصاف با الاهلی و السد ارائه 
داد و به هیچ عنوان مستحق باخت در این دو مسابقه نبود. بازی با الغرافه برای 
پرسپولیس بسیار تعیین کننده است و اگر قرار باشد این بازی را هم نبرد آن وقت 
باید شرایط به شکل دیگری بررسی شود. اما در کل نباید فراموش کنیم که تیم های 
عربستانی، قطری و اماراتی به  سرعت زیادی در مسیر پیشرفتند و هر سال می بینیم 
که هزینه های بیشتری را جذب بازیکنان باکیفیت خارجی می کنند درحالی که 
در فوتبال ما همچنان به دنبال بازیکنان خارجی 500 هزار یا 600 هزار دلاری ایم. 
تیمی مثل العین مهاجمی را استخدام می کند که یک تنه این تیم را قهرمان آسیا 
می کند. تیم های عربستانی هم که تکلیف شان مشخص است. در چنین شرایطی 
هر چه به جلوتر می رویم فاصله مان با تیم های خوب حاشیه خلیج فارس بیشتر 
خواهد شـــد. در چنین شـــرایطی رقابت در لیگ نخبگان عادلانه نخواهد بود و 
باید در این مورد واقع بین باشیم. شاید برای هواداران سرخابی سخت باشد که 
تیم شان در آسیا نتیجه لازم را نگیرد اما وقتی صحبت از هزینه کردن و پیشرفت 
در همه ابعاد می شـــود دیگر ناراحتی ما نمی تواند گره ای از مشـــکلات باز کند و 

مجبور خواهیم شد با واقعیت کنار بیاییم. 

فرزادآشوبیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:درپرسپولیسکمبودخلاقیتبهشدتبهچشممیآید

باید در لیگ نخبگان واقع بین باشیم
حمیدرضا اسکندری

خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

پس از بازی ســـپاهان و آلومینیوم که به پیروزی یک بر صفر شـــاگردان مورایس 
ختم شد مهم ترین خبر پیرامون باشگاه سپاهان استعفای این مربی بود. شعارها 
روی سکوهای ورزشگاه علیه سرمربی سپاهان طی هفته های اخیر دیگر عادی 
شده بود و کمتر کسی فکر می کرد این مربی نسبت به عدم محبوبیتش واکنشی 
نشان دهد اما گویا صبر مرد پرتغالی به پایان رسید و او پس از شنیدن شعارهای 
اعتراضی که دیگر معنی اش را به خوبی می دانست تصمیم به استعفا گرفت. به 
همین دلیل این مربی پس از سوت پایان به جای اینکه راهی کنفرانس خبری شود 
بازیکنان را از پای اتوبوس به رختکن برگرداند و با این جمله که احساس می کنم 
هیچ حمایتی از من نمی شود با بازیکنان خداحافظی و تیم را ترک کرد. در ادامه 
این طور به نظر می رسید که مدیرعامل جدید این باشگاه و اعضای هیئت مدیره 
برای چهارمین بار به سراغ او رفته و این مربی را برای ادامه همکاری مجاب کنند 
اما گویا صحبت های قاطع او در رختکن در خصوص جدایی به نوعی آب پاکی را 
روی دست مدیران این باشگاه ریخت. آنها هم که بدشان نمی آمد به این همکاری 
پایان دهند با استعفای وی موافقت کرده و در آستانه بازی مقابل الشارجه، تیم را 

همراه آلمیدا راهی امارات کردند.

  فقط یک جام
مورایس سه فصل پیش که وارد فوتبال ایران شد هیچ شباهتی به مردی که حالا 
از این باشـــگاه اســـتعفا داده، نداشـــت. پشتکار او برای آشـــنایی با فوتبال ایران 
مثال زدنی بود و هر هفته شاهد حضورش در دیگر استادیوم ها و تماشای بازی 
رقبا بودیم. حالا اما نه از آن مربی که می شناختیم خبری است و نه آرزوهای تیم 
ســـپاهان با این مربی به واقعیت بدل شـــد. جدایی مورایس در اوج در حالی که 
تیمش صدرنشین رقابت ها بود فارغ از تمام حواشی که این مربی برای فوتبال ایران 
و خودش به وجود آورد حامل یک پیام مهم دیگر است و آن اینکه در فوتبال ایران 

حاشیه بر متن غالب است.
این مربی طی ۳ فصل همراهی باشـــگاه ســـپاهان فقط موفق به کسب یک جام 
حذفی برای زردپوشان اصفهانی شد؛ هرچند در فصل بیست و دوم آنها شانس 
اول قهرمانی هم بودند و در نهایت جام را به پرسپولیس هدیه کرده و ناکام ماندند. 
به این ترتیب دستاورد سه ساله این مربی پرتغالی با باشگاه سپاهان چیزی جز 
یک جام نیست. با اینکه مورایس در طول ۸۸ بازی که به عنوان سرمربی سپاهان 
روی نیمکت این تیم نشست 5۲ پیروزی از خود به جا گذاشته است و تقریباً در 
6۲ و نیم درصد از مسابقات پیروز شده اما نتوانست نظر و اعتماد هواداران را به 
خود جلب کند. به طوری که اصفهانی ها همچون مربیان سابق او را نیز به سمت 

در خروجی هدایت کردند.
تیم سپاهان از ۹ بازی که طی فصل جاری برگزار کرد 6 پیروزی به دست آورده که 
هرچنـــد اغلـــب آنهـــا اقتصادی بوده ولی حالا به لطف همین شـــش پیروزی و دو 
مساوی ۲0 امتیازی است و صدرنشین لیگ برتر محسوب می شود. آنها با وجود همه 
انتقادها تاکنون موفق به ثبت ۱۲ گل شدند و بعد از تیم تراکتور بهترین خط حمله را 
در اختیار دارند. اینکه چرا تعدادی از هواداران سپاهان با وجود هر نتیجه ای مربیان 
خود را مورد انتقاد قرار می دهند سؤالی است که سال هاست در ذهن اهالی فوتبال 
نقش بسته است. با این حال هواداران سپاهان برای انتقاد از مورایس دلایلی بیش از 
مربیان سابق دارند. سپاهان فصل گذشته نیز ناکام بود، درگیری او با برخی حواشی 

و زندگی خصوصی اش باعث شد تا تمرکز لازم را نداشته باشد. او فصل گذشته 
پس از ۳0 هفته رقابت در لیگ برتر فقط به ۱۷ پیروزی دست یافت که حاصل آن 
5۷ امتیاز بود. تنها نقطه قوت تیم مورایس در فصل گذشته به جز قهرمانی که در 
جام حذفی به دست آوردند 5۳ گل زده در لیگ برتر بود. به طوری که آنها بیشترین 
گل زده را به خود اختصاص داده و بهترین خط حمله متعلق به تیم سپاهان بود. 
البته آمار می گوید این مربی در اولین فصل حضورش در لیگ برتر موفق تر عمل 
کرد؛ چراکه از ۳0 رقابت لیگ برتر ۱۹ پیروزی به دست آورد و 65 امتیاز کسب کرد.

  خارجی های بنجل
یکی از انتقادها به سرمربی پرتغالی تیم سپاهان خرید بازیکنان بنجل خارجی بود. 
ستاره هایی که با این عنوان راهی تیم سپاهان شده اما جز دریافت پول هنگفت 
تأثیری در عملکرد این تیم نداشتند و از همان ابتدا حضورشان با چالش های 
زیادی برای این باشگاه همراه شد. در میان تمام بازیکنانی که برای سپاهان به 
میدان آمدند چند بازیکن بیش از بقیه ناکارآمد بودند و البته هزینه مالی سنگینی 

هم روی دست این باشگاه گذاشتند.
یکـــی از ایـــن بازیکنـــان مانوئل فرناندز پرتغالی بود. ایـــن بازیکن فقط ۱۴ بار برای 
سپاهان به میدان رفت و فقط یک گل زد. او به شکلی از سپاهان جدا شد و به 
پولش رسید که تقریباً کارایی مثبتی نداشت. رناتو داسیلویرا، مدافع برزیلی نیز 
پس از دریافت پیشنهادی بهتر از کشورش، سپاهان را ترک کرد و به جز ۱۱ باری که 
برای این تیم به میدان رفت، دستاورد دیگری برای آنها نداشت. الویس کامسوبا و 
ایگور کاتاتائو نیز از جمله مهاجمانی بودند که با حاشیه و سر و صدای زیادی به 
این باشگاه پیوستند و درباره مبلغ قراردادشان ابهامات زیادی وجود داشت، اما 
در نهایت کاری از پیش نبردند. کامسوبا که در مجموع به اندازه نیم فصل هم برای 
سپاهان بازی نکرد بدون گل زده قبل از پایان فصل این تیم را ترک کرد و کاتاتائو 
با یک گل زده و عملکردی قابل انتقاد خیلی زود از سپاهان جدا شد. خیلی ها 
این خریدها را به مورایس نسبت دادند؛ چراکه او در مقابل جدایی آنها واکنشی 

نشان نداد و رفتارش در مقابل این بازیکنان سؤال برانگیز بود.
آخرین خرید پرانتقادی که آن را هم منتسب به مورایس می دانند عیسی عباس 
است. سپاهان در بهمن ۱۴0۲ و برای تقویت دوباره فاز هجومی خود با این وینگر 
اهل کشور غنا به توافق رسید و این بازیکن با جدایی قرضی از باشگاه چاوز پرتغال 
راهی ایران شـــد تا یکی از دو بازیکن جذب شـــده در نقل و انتقالات زمســـتانی 
سپاهان نام بگیرد. عیسی در دو دیدار آسیایی سپاهان برابر الهلال عربستان به 
میدان رفت اما نتوانست کار خاصی را انجام دهد و بدون ایجاد موقعیتی زمین 
بازی را ترک کرد. مورایس که در ابتدا ادعا می کرد عیسی عباس خرید او نیست در 
ادامه مسابقات در زمانی که خبرنگاران هواداران از او انتقاد می کردند به دفاع از این 
بازیکن می پرداخت و تلاش می کرد حضور او در سپاهان را توجیه کند، این  گونه 
رفتارهای سرمربی سپاهان باعث شده بود که خیلی ها انگشت انتقاد را به سوی او 
نشانه رفته و این مربی را عامل حضور بازیکنان بی کیفیت در تیم سپاهان بدانند.

  پشت پرده استعفا
در ظاهر این طور به نظر می رسد که انتقادهای از روی سکو نسبت به عملکرد 
سرمربی سپاهان باعث شد تا او استعفا داده و سپاهان را ترک کند. به جز چالشی 
که این مربی با هواداران سپاهان داشت و از اواخر فصل گذشته محبوبیت خود 
را نزد آنها از دســـت داده بود، عوامل دیگری نیز در این جدایی تأثیرگذار بودند. 
سرمربی سپاهان فصل گذشته و بعد از حواشی زیادی که در زندگی خانوادگی و 
خصوصی اش رخ داد، مشکلاتی داشت که در واقع باشگاه را نیز درگیر آن کرده 

و به چالش کشیده بود. البته باشگاه سپاهان در این مدت از او حمایت کرد و 
در ابتدای فصل علی رغم میل باطنی این مربی او را به تمرینات برگرداند اما در 
ادامه عدم محبوبیت او در بین هواداران ســـپاهان بیشـــتر شـــد تا جایی که این 
نخواستن به داخل تیم رسوخ کرد و بازیکنان هم دیگر این مربی را نمی خواستند. 
همه این شـــرایط در کنار ســـکوهای پرخاشـــگری که حتی بعد از برد نیز مربی 
تیمشـــان را مورد انتقاد و حتی فحاشـــی قرار می دادند باعث شد تا بالاخره صبر 
این مربی لبریز شده و تصمیم به استعفا بگیرد. البته حاشیه تنها دلیل نبود، بلکه 
عملکرد این مربی مخصوصا طی ۹ هفته اخیر در لیگ ایران و سه بازی که در 
لیگ قهرمانان ۲ برگزار کردند مدیران باشگاه را نیز نسبت به او ناامید کرده بود. در 

ابتدای فصل یوسف زاده به عنوان عضو 
اصلـــی هیئت مدیره عامـــل بازگرداندن 

مورایس به سپاهان بود، اما ظاهرا در هفته های 
اخیر در قالب مدیرعامل از عملکرد او راضی نبود. سپاهانی ها 

می دانستند در لیگ قهرمانان با این مربی ره به جایی نمی برند و 
از طرفی بازیکنان زیادی نسبت به نیمکت نشینی های خود معترض 

بودند به طوری که اعتراض خود را اعلام کرده و بارها نسبت به شرایط موجود 
گله کرده بودند. در مقطعی حتی این شـــایعه به وجود آمد که تغییرات مکرر در 
ترکیب سپاهان برای بازی های مختلف به دلیل عدم اعتماد سرمربی به مهره هایی 
است که در اختیار دارد و در واقع اختلاف او با بازیکنان باعث می شود تا هر از 

گاهی یکی دو نفر از ترکیب دور بمانند.
از باشـــگاه ســـپاهان خبر می رســـد که بازیکنان به لحاظ فنی، مورایس را قبول 
نداشتند و ادامه همکاری با او را نمی پسندیدند، اما هرگز این اتفاق نیفتاد که به 
ملاقات هیئت مدیره آمده و به قولی اخراج مورایس را بخواهند. این واقعیت اما 
غیر قابل انکار است که آنها اعتراض خود از نیمکت نشینی را اعلام کرده بودند. 
از این رو در شـــرایطی که مدیریت از عملکرد ســـرمربی ناراضی بود، بازیکنان او 
را نمی خواستند و سکوها شعار »حیا کن، رها کن« سر می دادند، برای مورایس 

چاره ای جز جدایی باقی نمانده بود و شاید رفتن بهترین تصمیم بود.

  آتش زیر خاکستر
قبل از بازی ســـپاهان و آلومینیوم از ترکیبی که مورایس به میدان فرســـتاد کاملاً 
مشـــخص بود که اتفاقاتی رخ داده اســـت. وقتی یوسف زاده به عنوان مدیرعامل 
باشگاه برای تماشای بازی به استادیوم نیامد این حاشیه قوت بیشتری گرفت 
و وقتی ســـتاره هایی همچون دابو روی ســـکو دیده شدند بوی جدایی به مشام 
رســـید. اتفاقات فصل   جاری و اســـتعفای مکرر مورایس برای جدایی، اتمام کار 
طرفین را قابل پیش بینی کرده بود. مخصوصاً وقتی هیئت مدیره در کمتر از ۲۴ 
ساعت استعفای این مربی را پذیرفت، مشخص شد که آنها نیز روی این موضوع 
فکر کرده و از فرصت به دست آمده برای کنار گذاشتن این مربی استفاده کردند. 
در چنین شرایطی شاید عجیب به نظر برسد که گزینه جدیدی برای هدایت تیم 
سپاهان وجود ندارد، اما واقعاً گزینه ای مدنظر مدیران این باشگاه نیست و حداقل 
تا نیم فصل بعید است انتخاب تازه ای صورت گیرد. از باشگاه سپاهان شنیدیم 
که مدیران این مجموعه فعلاً قصد دارند به کارشان با کادر فعلی ادامه  دهند و 
حتی آنها در سفر دیروز به دبی برای بازی با الشارجه تیم سپاهان را همراهی کردند. 
از این رو فعلاً باید این برزیلی را سرمربی سپاهان بدانیم. در همین چند ساعت 
اخیر نام های زیادی از جمله جواد نکونام و محرم نویدکیا به عنوان گزینه های 

احتمالی سپاهان مطرح شدند؛ اما شنیده های ما حاکی از آن است که سپاهان 
علاقه ای به همکاری با نکونام ندارد و محرم نیز در شرایط فعلی گزینه آنها نیست.
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